

## 转基因棉花不同生物量对土壤微生物群落结构的影响

范巧兰, 陈耕, 李永山\*, 张冬梅, 柴永峰, 李燕娥

山西省农业科学院棉花研究所, 山西 运城044000

### Effects of Transgenic Bt Cotton Biomass on Soil Microbial Community Structure, Based on Phospholipid Fatty Acid Analysis

FAN Qiao-lan, CHEN Geng, LI Yong-shan\*, ZHANG Dong-mei, CHAI Yong-feng, LI Yan-e\*

Cotton Research Institute, Shanxi Academy of Agricultural Sciences, Yuncheng, Shanxi 044000, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (321KB) [HTML](#) 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

**摘要** 用磷脂脂肪酸图谱分析方法评价了3个转基因棉花品种(晋棉26、晋棉44、中棉所41)和它们相应的近等位非转基因棉花品种(晋棉7、冀合492、中棉所23)不同生物量对土壤微生物群落结构的影响。每个品种生物量为0 g, 2 g, 4 g, 6 g, 8 g粉碎棉株与200 g土混匀, 在28 °C培养箱中培养45 d后进行分析。结果表明, 随着棉花生物量的增加, 土壤微生物总量显著增加, 而且土壤微生物群落结构发生明显变化, 细菌和放线菌所占比例明显减少, 真菌比例显著增加。转基因棉花与非转基因棉花的差异因品种和还田量而表现不同。

**关键词:** 生物量 土壤微生物 磷脂脂肪酸图谱分析 群落结构 转基因棉花

**Abstract:** We evaluated the effects of transgenic Bt cotton biomass on soil microbial communities using soil incubation and phospholipid fatty acid (PLFA) analysis. We used three transgenic Bt cotton lines (Jinmian 26, Jinmian 44, and CCRI 41) and their isogenic non-Bt cotton lines (Jinmian 7, Jihe 492, and CCRI 23). Different plant biomasses (0, 2, 4, 6, and 8 g) were mixed with 200 g of soil for each line, and incubated at 28 °C for 45 days. The total concentration of PLFAs significantly increased with increasing cotton biomass, and the microbial community was characterized by a predominance of fungi in the soil amended with cotton biomass in comparison with the control (soil without cotton biomass). In contrast, the microbial community was characterized by a predominance of bacteria and actinomycetes in the control soil. Differences between Bt-cotton and non-Bt soils depended on cotton lines and cotton biomass in the soil.

**Keywords:** community structure soil microbes Bt cotton phospholipid fatty acid analysis cotton biomass

Received 2011-06-06;

Fund:

国家自然科学基金 (30871601)

Corresponding Authors: sxysli@126.com

About author: 范巧兰 (1965-), 女, 助理研究员, sxqlfan@126.com

#### 引用本文:

范巧兰, 陈耕, 李永山, 张冬梅, 柴永峰, 李燕娥. 转基因棉花不同生物量对土壤微生物群落结构的影响[J] 棉花学报, 2012, V24(1): 85-90

FAN Qiao-Lan, CHEN Geng, LI Yong-Shan, ZHANG Dong-Mei, CHAI Yong-Feng, LI Yan-E. Effects of Transgenic Bt Cotton Biomass on Soil Microbial Community Structure, Based on Phospholipid Fatty Acid Analysis[J] Cotton Science, 2012, V24(1): 85-90

#### 链接本文:

[http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807\(2012\)01-0085-06](http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/1002-7807(2012)01-0085-06) 或 <http://journal.cricaas.com.cn:8082/mhxb/CN/Y2012/V24/I1/85>

#### Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

#### 作者相关文章

- ▶ 范巧兰
- ▶ 陈耕
- ▶ 李永山
- ▶ 张冬梅
- ▶ 柴永峰
- ▶ 李燕娥